
GIASIIO TEKSTHNE TOVARNE NOVO MESTO

JM? NOVOTEKS
ŠT. 1 - LETO IX - NOVO MESTO, JANUAR.’A 1980

OB PRVI OBLETNICI 
SMRTI EDVARDA 

KARDELJA - VELIKANA 
NAŠE REVOLUCIJE

13. februarja 1979 smo se poslovili 
od velikega sinu slovenskega naroda 
Edvarda Kardelja. Njegov prispevek h 
graditvi naše socialistične samo
upravne skupnosti, h krepitvi bratstva 
in enotnosti naših narodov in naro
dnosti je neprecenljivega pomena.

Edvarda Kardelja ni več, ostal pa je 
z nami s svojim delom, ki ga je ustva
ril. Njegova zapuščina nas in bodoče 
rodove zavezuje enako, kot nas zave
zujejo nešteti, ki so svoja življenja dali 
za svobodo, za socializem.

Edvard Kardelj, revolucionar, dr
žavnik, publicist in marksistični teore

tik se je rodil leta 1910. Član SKOJ je 
bil od leta 1926, član KPJ pa od leta 
1928.

J&ot predan komunist je bil pregan
jan in zaprt. Na ustanovnem kongresu 
KP Slovenije 18. aprila 1937 je bil iz
voljen za člana CK KPS, ki gaje sesta
vil TITO soglasno s kominterno. Na 
peti državni konferenci KPJ je bil iz
voljen za člana CK KPJ in politbiroja.

Jeseni 1941 je Edvard Kardelj odšel 
v vrhovni štab NOV in POJ. Na posve
tovanju v Stolicah j^bil imenovan za 
člana tega štaba. Na^osvobojenem oze
mlju v Užicu je urejal ,,Borbo". Od za
četka januarja 1942 je v Zagrebu, kjer 
sta z Ivom Lolom Ribarjem predstav
ljala poverjeništvo CK KPJ za akupira- 
ni del Jugoslavije. Na I. zasedanju 
AVNOJ 26. novembra 1942 je bil iz
voljen za podpredsednika izvršnega 
odbora. Aktivno je pomagal priprav
ljati II. zasedanje AVNOJ, kjer je bil 
izvoljen v predsedstvo in za podpred
sednika nacionalnega komiteja osvo
boditve Jugoslavije.

Po osvoboditvi je opravljal najodgo
vornejše partijske in državne funkcije. 
Ves čas je bil član CK KPJ oz. politbi
roja, sekretar CK ZKJ in predsedstva 
SFRJ. Je najplodnejši in najpomem
bnejši marksistični teoretik ZKJ. Ro
kopisna, še ne docela končana bibli
ografija njegovih del navaja več kot 
550 knjižnih izdaj (s prevodi in pona
tisi) in skoro 2000 člankov.

Bil je Titov najožji soborec in sode
lavec, član Slovenske akademije zna
nosti in umetnosti ter mnogih drugih 
naših akademij. Je narodni heroj, odli
kovan s številnimi domačimi in tujimi 
odlikovanji, posthumno drugič z re
dom junaka socialističnega dela.
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Predilnica
Metlika—skupaj B. kg 1.142.960 1.077.580 1.170.805 20 109 102
— klasična 740.142,60 679.400 754.037,50 111 102
— repco 402.817,40 398.180 416.767,70 105 103

Predilnica
Novo mesto
ef. kg 531.925,40 469.009.40 88
B. kg Nm 40 620.271,40 504.000 542.571,85 108 87
Priprava skup. B. kg 1.162.141,90 1.212.960 1.271.494,70 105 109
— klasično 120.349 50 118.104 99.857,60 85 83
— hamel 1.041.792,40 957.600 1.171.637,10 122 112

Tkalnica skup. votki 7.190.756 7.350.179 7.563.114 103 105
— Sulzer 6.284.071 6.453.906 6.682.271 104 106
— klasično 906.685 896.274 880.843 98 97
— sur. metri 3.134.666,30 3.310.671,70 106

Pletilnica
— obrati 3.823.463 3.250.000 3.430.203 106 90
— metri 277.283,90 240.897,40 87

Apretura - m skupaj 3.287.046,90 3.365.977 3.440.046,90 102 105
— tkanine 2.989.095,60 3.130 000 3.191.966,60 102 107
— pletenine 297.951,30 235.700 248.080,30 105 83

Konfekcija Novo m.
izd. min. 14.410.052 13.645.553 15.157.863 111 105
kom. 289.082
kooperac. 81.200

Konfekcija Trebinje
izd. min. 13.204.381 23.096.367 23.503.977 102 178
kom. 276.987

Konfekcija Vinica 
izd. min. 13.199.071 14.159.639 15.177.373 107 115
kom. 269.377

Novoteksove hlače osvojile tujino
¥ o ri cifn <• 1 Lr n *• c><-» r« o X rv I <-v M V» 1 r» Xrv stcrtm _ ___I___ Ji______•_ J_______ ‘ 1 • f « • < • l • 1Letos poteka deseto leto, kar so začele Novoteksove hlače osva

jati tudi tuja tržišča. Do tega izvoza ni prišlo naključno, saj se je 
Novoteks lahko samo tako oskrbel z deviznimi sredstvi, kijih je 

poteboval za obnovo in razširitev proizvodnih zmogljivosti. Iz tiste
ga časa je seveda tudi konfekcija, ki je bila zgrajena prav iz potreb, 
da bi si Novoteks prek nje zagotovil plasman svojih tkanin na do
mačih in tujih tržiščih.

V začetku je prevladoval ta
ko imenovani klasični izvoz, ka
sneje pa so se zaradi slabe kon
kurenčnosti cen domače tkani
ne uveljavili tudi »Ionski” posli. 
Leta 1971 je Novoteks izvozi.
60.000 hlač, narejenih iz las 
tnih tkanin, lani pa je skupni iz
voz znašal že 646 tisoč hlač, pri 
čemer je klasični izvoz pred
stavljala prodaja 90.000 hlač- 
Do zdaj oziroma v devetih letih 
je Novoteks izvozil natanko
3.165.000 svojih hlač.

Izvozno dinamiko kaže na
slednja razpredelnica;
LETO KLASIČNI IZVOZ
1971 60.000
1972 168.000
1973 300.000
1974 175.000
1975 190.000
1976 254.000
1977 70.000
1978 67.000
1979 84.000

Prek klasičnega izvoza je pla
siral Novoteks sprva svoje hlače 
zlasti v Zahodno Nemčijo, 
Švico in Dansko, v zadnjem 
obdobju pa v Avstrijo, ČSSR in 
arabske države, medtem ko po
teka .Jonska” prodaja izključ
no na nemško tržišče. Lani je 
bil prvotni izvozni plan dosežen 
s 159 odstotki. Od tega je bil 
plan klasičnega izvoza dosežen 
s 137 in plan »Ionskega” izvoza 
s 163 odstotki.

S podpisom samoupravnega 
sporazuma o dolgoročnem

„LON”

12.000
29.000

125.000
190.000
202.000
91.000

310.000
556.000

ZALOGA

110.000
70.000
34.000
62.000 
6.000

SKUPAJ
60.000

180.000
329.000
300.000
490.000
526.000
195.000
439.000
646.000

združevanju deviznih pravic in 
pospeševanju ekonomskih od
nosov s tujino je bila dana No- 
voteksovim tozdom nova mož
nost, da se sprecializirajo za po
trebe izvoza in tako dosežejo še 
boljše uspehe. Tako se je obrat 
konfekcije v Trebinju usposobil 
za 100-odstotni izvoz, v Vinici 
in Novem mestu pa — poleg 
tozda Tkanina — ustvarjamo 
tako imenovano razliko potreb
nih deviznih sredstev.

Trebinjski obrat je v letu 
1979 izvozil 508.000 hlač in 
dosegel prvotni plan — ta pa je 
bil med letom zaradi povečanih 
zmogljivosti popravljen — s 158 
odstotki. Vinica je izvozila
104.000 (ali 174 odst. plana), 
Novo mesto pa 34.000 hlač 
(plan dosežen s 133 odstotki).

Trebinje je občutno poveča
lo svoje zmogljivosti. To pov
zroči v spomladanski sezoni 
precej težav, ker firma 
Lehmann v prvih mesecih ne 
more pokriti lastnih zmogljivos
ti stoodstotno, saj je njena je
senska kolekcija obsežnejša od 
pomladanske. Zato si prizade

vamo pridobiti še enega ali dva 
kupca, ki bi s primernim pro
gramom zapolnila nepokrite 
zmogljivosti. Kajpak je vse to 
mišljeno kot dolgoročno.

Glede na čedalje večjo kon
kurenčnost držav SEV in sre
dozemskih dežel, ki poleg držav 
Daljnjega vzhoda čedalje bolj 
osvajajo nemško tržišče — to pa 
je največji zahodnoevropski 
uvoznik, bo v prihodnje plani
ran izvoz zelo težko uresničiti 
oziroma si zagotoviti devize. Pri 
tem niso problem dobavni roki 
in tudi ne kvaliteta — firma 
Lehmann Novoteks zavoljo tega 
celo hvali, marveč je problema
tičen dohodek (iztržek). Težave 
so tudi zategadelj, ker ob načr
tovanju za naslednje obdobje 
nihče ne ve, kakšni bodo pogo
ji, ob katerih bo potekal izvoz.

Slednjega ni moč zvedeti niti 
tedaj, ko se Novoteks že dogo
varja s kupci in ko že prihaja do 
konkretnih ponudb. Prav iz teh 
razlogov postane prenekatera 
kupčija za Novoteks nezanimi
va in je zavrnjena.

PETER KOSTREVC, oec.
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Kaj dela 
sindikat 
v Tkanini

Delavci, organizirani v Zvezi sin
dikatov Slovenije kot svoji množični 
razredni družbenopolitični organiza
ciji, ugotavljamo, da se v Sloveniji in 
Jugoslaviji nenehno krepi in utrjuje 
oblast delavskega razreda in vseh de
lovnih ljudi. Organizirani v svojih te
meljnih organizacijah združenega 
dela vse bolj odgovorno odločamo o 
pogojih, sredstvih in rezultatih svo
jega dela, o vseh družbenih zadevah. 
Socialistični samoupravi odnosi, ki 
temeljijo na družbeni lastnini proiz
vodnih sredstev in na samo
upravljanju, nam zagotavljajo, dana 
podlagi svojega dela upravljamo in 
odločamo o vseh svojih potrebah in 
interesih. S tem postopoma, vendar 
vztrajno in nezadržno ustvarjamo 
pogoje za to, da bomo združeni ne
posredno odločali o rezultatih svoje
ga dela - o ustvarjenem dohodku. Z 
vse večjim uveljavljanjem samo
upravnih družbenoekonomskih od
nosov ter odločujoče^ položaja in 
vpliva delavcev v združenem delu, z 
dosednim prizadevanjem, da bi one
mogočili vse vrste monopolnega in 
odtujenega odločanja posameznikov 
ali skupin o družbenih sredstvih ter 
z uveljavljanjem z ustavo opredelje
nih funkcij ustvarjamo pogoje za od
pravo vseh vrst in oblik izkoriščanja 
dela in delavca in pogoje za obliko
vanje skupnosti svobodnih proizva
jalcev.

V minulem mandatnem obdobju 
smo tudi mi posvečali največji del 
aktivnosti sindikata krepitvi samo
upravljanja, torej uresničevanju te
meljne ustavne pravice delavcev v 
naši temeljni organizaciji. Odločanje 
smo približali delavcu, skrbeh smo, 
da smo bili o delu vsi obveščeni. 
Naloge, ki so nam bile dane, smo iz
vršili, nekatere zelo uspešno, druge 
manj. Izboljšali smo svojo organizi
ranost in metode delovanja, zavedali 
smo se svoje družbene vloge kot naj
bolj množične družbenopohtične 
organizacije delavskega razreda. Na
loge sta obe osnovni organizaciji, 
tako Preja kot Tkanina, izvrših. Naj
manjši rezultat smo dosegli pri reali
zaciji in dogovarjanju pri medse
bojnih dohodkovnih odnosih, pro
blem je bil večkrat načet, a nedo
končan.

Premalo smo naredih za nadaljnje 
samoupravno organiziranje tozda 
Tkanina. To sta dve nalogi, ki ju 
bomo prenesh v naslednje mandatno 
obdobje in se ju bomo morah bolj 
resno lotiti. ANA B.

- Francelj, pa sem ti rekel, 
da ne smeš vsega povedati na 
zbom delavcev!

Prodaja tozda Tkanina v letu 1979
TOZD TKANINA Doseženo v letu 

1978
Man 1979

T

- -j > -r '

Doseženo v letu 
1979

Indeks 79/78 79/plan

Dom. trg + last. trg 
Inter. rea. Konf. 
IZVOZ-Klasičen 
preko Jug. konf. 
preko konf. Novoteks

2.465.811,60 m 
271.436,30 m 
461.102,70 m 

32.754,00 m 
36.037,70 m

V M
-S,

2.634.881,60 m 
329.260,10 m 
378.129,60 m 
58.328,10 m 
36.815,30 m

107
121
82

178
102

S

SKUPAJ 3.267.142,30 m 3.401.000 m 3.437.414,70 m 105 101

V TOZD Tkanina so letni količinski plan prodaje presegli za 1 %. V letu 1979 so prodali za 5 % 
več kot v letu 1978.

Za kaj se je zavzemal DS tozda Tkanina
vabljeni

me je ta samoupravni organ reševal. Povedal bi rad da so bili nare
jeni nekateri pozitivni premiki, kar je razvidno iz naslednjega.

Ker se ravno v tem obdobju izteka mandat zdajšnjemu DS tozda 
Tkanina, bi rad samo v nekaj stavkih opisal, kako in katere proble-

stanka udeležili vsi 
strokovni sodelavci.

— sprejet je bil sklep o varče
valnih ukrepih repro-materiala,

- velikokrat smo razpravljali 
o problemu kvalitete naših iz
delkov-,

- izboljšana organizacija dela 
je dala pozitivne rezultate pri 
porabi energije,

— zavzemali smo se tudi za 
socialno varnost delavcev.

(Sem spadajo na novo spreje
te ocene del in nalog ki so le 
deloma zaustavile fluktuacijo 
delavcev in napravile boljše so
cialno razpoloženje večkrat 
smo kritično ocenili prehrano v

menzi, kakor tudi problem stal
ne zaposlitve zdravnika v naši 
ambulanti.)

O vseh teh stvareh ki sem jih 
navedel, so tekle živahne in 
sproščene razprave. Veliko več
ja monotonost ali nezainteresi
ranost med člani pa je bila ta 
krat, ko smo obravnavali in 
sprejeli letne plane ali poročila 
o delu delegacij SIS. Slabše za
nimanje je povročila velikokrat 
preobilica gradiv in samouprav
nih sporazumov, kar bi mogli 
na kratko obdelati, če bi se se-

Na koncu bi rad opozoril še 
na en problem. V mislih imam 
•našo nedisciplino, naš nepravil
ni odnos do delavskega samo 
upravljanja, ko smo bili ne
sklepčni in smo se zaradi tega 
razšli. Mislim, da je dolžnost 
vsakega delegata DS vsaj to da 
se redno udeležuje sestankov in 
s tem omogoča normalno delo 
samoupravnega organa. Bodo
čemu DS — TOZD Tkanina že
lim pri nadaljnjem delu veliko 
delovnih uspehov, še posebej pa 
več lastne iniciative delegatov

Predsednik DS - TOZD
Tkanina MILAN JAKŠE

Razprodaja, ki je bila or
ganizirana 26. in 27. de
cembra 1979 za vse zaposle
ne v DO NOVOTEKS, in to 
v Novem mestu, Metliki in v 
Vinici, je za nami. Kdor jo je 
obiskal, je lahko ugotovil ali 
pa je zvedel od drugod, kako 
ta stvar poteka in kaj se tam 
dobi.

Namen tega članka je pri 
kazati razpredimo z drugega 
zomegp kota. Čeprav je bilo 
to organizirano pred novim 
letom, ni bil to nikakršen 
„DEDEK MRAZ”, ampak 
segpnje v lastni žep.

Ker se vedno ob koncu 
leta zberejo rezultati in vsi 
mogoči pokazatelji uspeš
nosti poslovanja, smo anali
zirali stanje v skladišču goto
vih izdelkov Konfekcije. 
Tam je eden izmed vidnih 
pokazateljev uspešnosti. 
Vsak vskaldiščen izdelek, ki 
je brez naročnika oziroma 
kupca, največkrat pa je 
le-tega že imel, pa imenuje
mo zalogp.

Taka vrsta slepih” izdel 
kov nastane iz najrazličnej
ših vzrokov, največkrat zara
di neodgovornega sodelovan

Za razmislek 
ob razprodaji
ja in slabega usklajevanja 
funkcij v DO.

Reševanje takih proble 
mov zahteva dodatne napore 
prodajne službe, ker je celot
en postopek prodaje potreb
no ponoviti

Ker pa o povpraševanju za 
tako, največkrat nekurantno 
blago ne moremo govoriti 
pomeni to veliko ekonom
sko škodo in izgubo ugleda.

Lep prikaz ekonomske 
&ode so kar naši osebni 
dohodki, zato bi bilo zani
mivo ustaviti se pri pojmu 
„ugled”.

Izguba uj^eda pomeni 
ogromno: najtesneje je pove 
zana z izrazom nezaupanja 
pri trgovskih organizacijah 
kupcih, širši družbeni skup
nosti itd.

Zato beseda oziroma akci 
ja. imenovana ,razprodaja”, 
pomeni reševanje socialno 
ogroženih ali pa prihranje- 
vanje sredstev za tiste, ki so 
kupili ceneje. Za tistega (za 
DO), ki je sodeloval in omo
gočal pogoje za tako akcijo 
pa ima vse to hkrati velike 
povratne negativne posledi
ce.

Pot do velikih razprodaj 
ni težavna, pa tudi ne slavna, 
zato naj si nihče ne želi po
dobnih nakupov v DO, niti 
zunaj nje.

Razmislimo, kaj je boljše: 
ali kupovati izdelke po polni 
ceni z večjimi osebnimi do
hodki, ali se z manjšimi ose 
bnimi dohodki udeleževati 
razprodaj z ,,ugodnimi pogo
ji”-

Prodaja Konfekcije 
___________________________/
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Tkalstvo 
na UMA

Potrebno je, da nekoliko več 
spregovorimo o tkalstvu, ki je 
bilo razstavljeno na mednarodni 
razstavi v Hanovru, posebno še 
zaradi tegp, ker smo se v nasle
dnjem srednjeročnem programu 
namenili posodobiti tudi tkalni
co. Zamenjali bomo stare stroje 
z novimi ter s tem izboljšali de
lovne pogoje delavcem na teh 
delovnih mestih in sicer tako, 
da bi ukinili sobotno, oziroma 
nočno delo.

Prav zaradi tega je 
potrebno, da se čim večji krog 
delavcev seznani z novostmi na 
področju tkalstva.

Razvoj tkalstva je že nekaj 
časa usmerjen v večanje obrato
valnih hitrosti in prav v tej sme
ri je dosežen največji napredek. 
Zaradi velikih obratovalnih hi
trosti so izpopolnjena varovala, 
ki so v večini primerov zamen
jana z elektronskimi.

Nekateri proizvajalci statev 
so uvedli centralno samodejno 
mazanje. S tem so tudi stroški 
vzdrževanja zmanjšani. Seveda 
pa je centralno mazanje lahko 
uvedeno na statvah, ki niso 
komplicirane in ki nimajo veli
kega števila maznih mest. Pri 
današnji proizvodnji modnih 
tkanin je zelo pomembno, da so 
časi pri menjavi artiklov in os
nov čim krajši. To so dosegli 
prav tisti proizvajalci, ki proiz
vajajo manj komplicirane stat
ve.

Vzporedno z razvojem statev 
so se razvijali mehanizmi za 
tvorbo zeva, to so dvojni eks- 
centri in listavke. Predvsem pri 
slednjih je dosežen velik napre
dek. Listavke brez težav dosega
jo velike hitrosti, tečejo bolj

mirno in tiho, saj glavni deli te
čejo v olju. Dvig listov ni več 
sunkovit, zato so obremenitve 
pri tvorbi zeva manjše.

Na razstavi je bilo devetnajst 
proizvajalcev statev, ki so prika- 
zali več tipov statev za tkanje 
različnih tkanin. Največjo hi
trost, in sicer 650 votkov v mi
nuti, so dosegle statve na vodni 
curek pod nazivom NISSAN 
JET. Vendar so te statve pri
merne le za sintetiko, svilo in 
višje številke bombaža.

Firma RUTI je prikazala pre
cej pester program statev. Pri 
statvah na zračni curek so dose
gli 600 votkov v minuti, vendar 
te statve niso primerne za naš 
program artiklov. Pri statvah 
F4N 180R so dosegli 335 obra
tov v minuti. To so brezčolni- 
čne statve, ki bi lahko bile pri
merne tudi za naš program arti
klov, vendar je največja delovna 
širina samo 180 cem. Vnašanje 
votka je s podajalci, pritrjenimi

na traku. Predaja votka je v sre
dini tkanine kot pri vseh stat
vah s prodajalci votka. Kraji pri 
tkanini so lahko rezani ali za- 
tkani, po votku pa je največ šti
ri barve. Statve FMN 180T ima
jo 360 obratov v minuti in de
lovno širino 180 cm, vendar so 
primerne za tenične tkanine, 
ker imajo premalo listov in 
samo dve barvi po votku.

ratov. To so brezčolnične stat
ve s podajalci, pritrjenimi na 
palicah. Dvig listov je z listavko, 
ki ima 20 listov, po votku pa je 
lahko do osem barv.

Firma SACM je prikazala 
tudi brezčolnične statve, ki 
imajo delovno širino do 225 cm 
in največ 250 obratov. Pri teh 
statvah je slaba stran, da imajo 
pogon bila urejen s kratko ojni- 
co, kar pri hitro tekočih statvah 
ni najboljša rešitev. Saj imajo

vse hitro tekoče statve pogon 
bila urejen z dvojnimi ekscentri. 
Te statve so tudi precej glasne.

Pri teh statvah VAM ATEX — 
je delovna širina do 220 cm in 
320 obratov v minuti. Vnašanje 
votka je s podajalci na traku, ki 
teče v vodilih. Pogon traku je 
urejen po sistemu zobnika in 
zobate letve, zato je trak pod
vržen večji obrabi. Statve so

vanje tudi zahtevnejše.
Statve SOMET in ŠMIT so si 

precej podobne, oboje imajo 
vnašanje votka urejeno s poda
jalci na traku, dosegajo pa naj
več 240 obratov v minuti. Zara
di nižjih obratov so primernejše 
za tkanje mikavnih prej, ki ne 
vzdrže večjih obremenitev. Sta
tve zavzemajo tudi precej pros
tora.

(Nadaljevanje
prihodnjič)

Statve DORNIER imajo de- precej masivne in imajo veliko 
lovno širino 200 cm in 280 ob- sestavnih delov, zato je vzdrže-
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Januarja 1943 so Italijani s 
pomočjo ustaške in domobran
ske vojske hoteli likvidirati os
vobojeno ozemlje v Žumber- 
ku, ki so ga branile 13. žumber- 
ška in 4. kordunska brigada ter 
žumberški odred. Borci teh 
enot so se že več dni uspešno 
borili proti premočnemu so
vražniku. K sreči so ravno ta
krat bile v topliški dolini Gub
čeva, Tomšičeva in Cankarjeva 
brigada, ki so v pospešenem 
maršu šle na pomoč hrvaškim 
partizanom

Po mnogih borbah smo imeli 
le še malo municije za puške in 
mitraljeze. Točki ročnih granat 
nam ni primanjkovalo. Z njimi 
smo se dobro preskrbeli na ita
lijansko-nemški meji. Ta je bila 
vsa posuta z nastavljenimi roč
nimi granatami, ki so jih Nemci 
uporabili za miniranje meje, a 
smo jim jih stalno pobirali. Te 
granate smo zamenjavali s hr

vaškimi partizani za naboje za 
puške in mitraljeze.

Po hudih bojih v Vivodini je 
poleg ostalih brigad tudi Gub
čeva zaplenila mnogo vojaškega 
materiala.

Zato smo bili zaplenjenega 
italijanskega orožja zelo veseli

V Sošicah
saj smo z njim lahko oborožili 
neoborožene borce, ki jih je 
vsaka brigada imela vedno do
volj.

Poleg pušk, municije ter osta
le opreme je naša brigada zaple
nila na Konjarič vrhu, ki ga je 
branilo okrog 1000 Italijanov 
tuui težki mitraljez „Breda”. 
Toda na našo žalost je mitralje
zu manjkal ves zadnji del. Iskali 
smo ga vsepovsod, toda manjka
jočih delov nismo našli.

Med premikom proti Sv. 
Jani, kjer smo se zadržali nekaj 
dni, sem vsepovsod spraševal za 
manjkajočimi deli, toda dobil 
jih nisem. Zvedel pa sem, da je 
v Sošicah v Žumberku orožar
ska delavnica Žumberskega 
področja, kjer verjetno imajo 
manjkajoče dele mitraljeza

Ko smo se vrnili v Vivodino, 
me je komandant' Gubčeve bri 
gade Vasja poslal v to delavni
co, da mitraljez popravim, da 
dobi brigada poleg težke „Bre- 
de”, ki smo jo zaplenili na Do
bu pri Mirni in na katero smo 
bili zelo ponosni, še eno.

Ko smo prišli v Sošice smo 
bili zelo razočarani. Mislili smo, 
da bomo takoj dobili za 
„Bredo" manjkajoče dele. toda 
teh v orožarski delavnici ni bilo.

Kaj sedaj? Po kratkem po
svetu z vodjem delavnice sem se 
odločil, da manjkajoče dele 
napravim sam. Vodji patrulje

sem naročil, naj pove koman 
dantu brigade, na kakšne težave 
sem naletel ter da bo mitraljez 
popravljen čez kakšnih 5-6 
dni.

Takoj sem pričel z delom. K 
sreči so ravno takrat imeli v 
orožarski delavnici v popravilu 
težko „Bredo". Hitro sem preri
sal manjkajoče dele, nato pa 
pričel z izdelavo novih

Primeren material sem kmalu 
dobil, toda težje vprašanje so 
bili potrebni stroji. V delavnici, 
ki je bila sicer za tiste čase do
bro opremljena, so imeli struž
nico, vrtalni in brusilni stroj. Pri 
izdelavi manjkapčih delov bi 
pa nujno potreboval rezkar s 
primernimi rezkarji. Toda tudi 
pri tem nisem obupal Vse po 
trebne utore sem izdelal ročno 
s pomočjo vrtalnega stroja, se
kača, žage in pile.

Ko smo mitraljez preizkusili^ 
je deloval brezhibno Hi srcu



Novoletno srečanje upokojencev
Upokojenci Novoteksa smo se ob koncu preteklega leta spet 

zbrali na tradicionalnem novoletnem srečanju na katerega so nas 
povabili vodstvo delovne oiganizacijej njihovi samoupravni organi 
in družbenopolitične organizacije.

Zaradi vedno večjega števila upo
kojencev je bilo srečanje v sejni dvo
rani v Novem mestu (za upokojence 
iz Novegi mesta) in v menzi tozd 
Predilnica (za upokojenca iz Metli 
ke). Srečanja s svojimi bivšimi sode
lavci so se udeležili tudi predstavniki 
delovne organizacije, njenih samo
upravnih organov in družbenopoliti
čnih organizacij. Obeh srečanj se je 
udeležilo presenetljivo veliko upo 
kojencev, saj se je zbralo skoro tri- 
četrt članov sekcije upokojencev. 
Srečanja se niso udeležili le oddalje-

TUDI V METLIKI 
JE BILO LEPO

26. decembra so se zbrali upo
kojenci na tradicionalnem novo
letnem srečanju v Predilnici Me
tlika. Srečanja se je udeležila 
večina njih. Nekaj pozdravnih 
besed jim je spregovoril Jože 
Udovič, predsednik društva upo
kojencev v Novoteksu, zatem sta 
jim v imenu DO Novoteks zaže
lela srečno novo leto Danilo Ko
vačič in Andrej Smuk. Naša TO 
jim je pripravila kosilo. Veliko 
upokojencev je šlo v proizvodne 
jjo store, kjer so poklepetali z 
bivšimi sodelavci. Veliko so se 
zanimali za naše uspehe in poslo
vanje. Ob prijetnem pogovoru so 
si izmenjali izkušnje, mnenja in 
spomine na dneve, ki so jih pre
bili nekoč na svojih delavnih 
mestih v Novoteksu. Srečanje se 
je zavleklo v pozno popoldne. 
Bili so zadovoljni in hvaležni za 
pozornost delovne organizacije 
Ob toplem stisku rok so se razšli 
z željo, da se še večkrat snidejo 
zdravi in veseli. Posebno so se 
zahvalili osebju menze za dobro 
postrežbo.

M. V.

ni in bolni upokojenci. Bolne upo
kojence so člani odbora naslednji 
dan obiskali na domu in jim izročili 
darila z željo, da čimpreje ozdravijo. 
Z vsemi smo se pogovorih o njiho
vem življenju in težavah.

Na srečanju je predsednik sekcije 
seznanil navzoče, da imamo sedaj že 
200 upokojencev • v temeljni organi 
zaciji Tkanina 108 upokojencev, 
tozd Predilnica Metlika ima 54 upo
kojencev, tozd Konfekcija I Novo , 
mesto 4 upokojence, tozd Konfekci
ja II. Vinica 2 upokojenca, tozd 
Trgovina 5 upokojencev in delovna 
skupnost skupnih služb 27 upoko
jencev. Preteklo leto je odšlo v za
služeni pokoj 29 delavcev, umrli pa 
so trije upokojenci.

Odbor sekcije je poleg drugega 
skrbel, da so upokojenci redno dobi 
vali naše glasilo in tako bili seznanje
ni z vsemi dogajanji v delovni orga
nizaciji, ki so jo v svojih mladih letih 
pomagali graditi in razvijati. Organi 
ziral je tudi izlet na Bazo 20 in v 
temeljni organizaciji Konfekcija II. v 
Vinici in Predilnico v Methki Tako 
so se seznanili z zgodovinskimi do
gajanji v naši borbi za svobodo in 
lepšo bodočnost delovnih ljudi ter z 
delom in življenjem v dveh naših te
meljnih organizacijah. Kot vse delav 
ke so tudi naše upokojenke dobile 
za 8. marec (dan žena) darilo, bolne 
upokojenke pa smo obiskali.

Želja odbora je bila, da bi tako 
kot prejšnja leta poslali v zdravilišča 
zdravljenja potrebne upokojence, 
vendar zaradi nizke dotacije v prete
klem letu to ni bilo mogoče. Upamo 
pa, da se je gospodarsko stanje de
lovne organizacije v preteklem letu 
tohko izboljšalo, da bomo tudi upo
kojenci dobili večjo dotacijo, zlasti 
ker se naše število vsako leto veča, s 
tem pa tudi potrebe.

Od 20 odhkovancev, ki so lani 
dobih priznanja za dolgoletno pre
dano delo v Novoteksu je bilo tudi

5 upokojencev, ki so prejeli red dela 
s srebrnim vencem. Odlikovani so 
bili; Ivan Deželan, Angela Dragman 
Angela Udovič, Joža Redek in Dra 
ga Stampfelj.

Na srečanju so upokojenci skleni 
h, da se zaradi povečanja števila čla
nov poveča tudi število članov od
bora. V odbor sta bila izvoljena še 
Justin Kranjčič in Milka Nemanič. 
Predsednik odbora sekcije je Jože 
Udovič, člani pa so; Fani Šepetave 
Justin Kranjčič, Zofka Grahek in 
Milka Nemanič.

Odbor je sprejel obveznost, da bo 
še nadalje skrbel, da bodo upokojen
ci tesno povezani z delovno organiza
cijo, po možnosti bo pomagal vsem 
ki so pomoči potrebni organiziral 
bo vsakoletni izlet in srečanje V 
načrtu ima tudi srečanje z upoko
jenci, starimi 70 in več let.

Vesti od tu 
in tam

22,262.000
JUGOSLOVANOV

Zvezni statistični zavod je takoj 
po novem letu objavil, da je živelo 
konec leta 1979 v Jugoslaviji že
22,262.000 ljudi. Lani seje v državi 
rodilo 380.956 otrok, umrlo pa je 
190.412 državljanov. Po istih po
datkih je bilo konec minulega leta v 
Sloveniji 1,833.000 prebivalcev.

LETOS 25.
ODST. VEČ 
PREMOGA

V jugoslovanskih premogovnikih 
bodo letos nakopali pribl. 52 milijo 
nov ton lignita, črnega in rjavega 
premoga. Letošnja proizvodnja bo 
za pribl. 10 milijonov ton večja od 
lanske, kar pomeni povečanje za 25 
odst. Kot navadno, bodo tudi letos 
nakopali največ Ugnita .okoli 40 mi 
lijonov ton oz. skoraj štiri petine ce
lotne proizvodnje.

V imenu glavnega direktorja in 
drugih predstavnikov je upokojence 
pozdravil Danilo Kovačič V nago 
voru je poleg drugega pohvalil akliv- 
nost na raznih področjih saj si z 
raznimi aktivnostmi pestrijo zasluže
ni pokoj.

Prijetno nas je presenetil na sre
čanju v Novem mestu naš član Ivan 
Lahajnar z nastopom s kitaro in 
petjem ter nam pripravil res prijetno 
vzdušje, kar pa je že običajno na 
naših srečanjih.

Zelo prijetno smo bili tudi pre
senečeni, ko smo ob koncu srečanja 
poleg že običajnega darila prejeli 
tudi denarno darilo za novo leto.

Vodstvu delovne organizacije, nji 
hovim samoupravnim organom in 
družbenopohtičnim organizacijam 
se zahvaljujemo za njihovo pozor
nost do nas - bivših sodelavcev. Že
limo jim še boljših delovnih uspehov 
v letu 1980, kot so jim imeli pretek
lo leto.

JOŽE UDOVIČ

BOROVO; LETOS 
20,5 MILIJONA 

PAROV OBUTVE
16.000 delavcev naše nejavečje 

čevljarske industrije BOROVO bo 
letos izdelalo 20,5 milijona parov 
obutve, 9500 ton gumijasto 
tehničnih izdelkov in 36 000 ton av
tomobilskih gum. V tujino bodo iz 
Borova izvozili letos dobrih 5 mili
jonov parov obutve, s čimer bodo 
lanski izvoz povečali za dobro četr
tino.

VIŠJE POKOJNINE 
ZA KMETE

Starostna pokojnina kmetov v 
Sloveniji seje s 1. januarjem poveča
la na 1.280 dinarjev ali za dobrih 52 
odstotkov. Glede na minula leta se 
bo pokojnina kmetov letos povečala 
za več kot trikrat (leta 1976 je zna
šala 410 din, 1977. leta - 515 din 
in 1978. leta - 595 din). Leta 1981 
naj bi kmečka pokojnina znašala 
vsaj 50 odst. najmanjših pokojnin
skih prejemkov iz leta 1980. Tako 
se kmečke pokojnine le približujejo 
zaželeni višini teh pokojnin, predvi 
denih za naslednje srednjeročno ob 
dobje.
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mi je bilo, kot da smo ponovno 
zmagali na Konjarič vrhu ter 
Italijanom zaplenili še en mitra
ljez. Prav ta mitraljez bo tojkel 
po okupatorju in njihovih po 
močnikih ter pomagal v hrabrih 
partizanskih rokah osvobajati 
našo domovino, čeprav je bil 
izdelan zato, da bi nas pomagal 
zasužnjiti.

Po nekaj dneh se je patrulja 
vrnila po mitraljez. Toda prišli 
niso praznih rok. Mula, s katero 
so prišli po mitraljez, je bila vsa 
otovorjena s pokvarjenim orož
jem Jaz pa sem dobil nalogo, 
da ostanem do nadaljnega v 
orožarski delavnici v Sošicah 
kjer bom popravljal orožje slo
venskih brigad, ki so bile še ve
dno na področju Žumberka in 
bližnje Bele krajine. Koman
dant cone je obljubil, da bom 
dobil v nekaj dneh v pomoč še 
enega orožarja.

Res je kmalu prišel v Sošice 
tov. Rafoborec iz Tomšičeve 
brigade, v kateri je skrbel, prav 
tako kot jaz v Gubčevi, da je 
bilo orožje brigade vedno v 
redu.

Od roške ofenzive, ko so 
nam okupatorji uničili orožar
sko delavnico v Rogu, smo lah
ko odpravljali le manjše okvare 
orožja v raznih kovačnicah po 
vaseh. Zato se je v brigadah 
nabralo veliko pokvarjenega 
orožja. Tako sva z Rafom imela 
polne roke dela. Poleg popravila 
orožja sva se lotila tudi krajšan
ja francoskih, in dolgih italijan
skih pušk. Teh pušk so se briga
de po navadi branile, ker so bile 
dolge in nerodne. Zato so jih 
oddajale področnim enotam ali 
pa vaški zaščiti.

Po nekaj tednih dela v oro 
žarski delavnici je prišel v Soši

ce tov. Srečo, nekdanji vodja 
delavnice v Rogu. Povedal je, da 
je dobil nalog), da v Žumberku 
organtira novo orožarsko de
lavnico, ki bi delala za potrebe 
slovenskih brigad Čez kak te 
den se je nameraval vrniti ter bi 
odšla v novo delavnico tudi 
midva z Rafom Medtem pa je 
nameraval poiskati primeren 
prostor ter še nekaj tovarišev, s 
katerimi smo bili skupaj v 
Rogu.

Tedaj pa sta prišla v Sošice 
dva ustaška oficirja, zastavnik 
Drago in poročnik Grga, ki sta 
se predala našim enotam pri 
Stojdragi. Povedala sta, da sta 
uvidela, zakaj se partizani bori 
mo ter da sta se odločila, da 
tudi onadva sodelujeta v boju 
za svobodo. Istočasno je iz Za
greba prišlo v partizane tudi več 
civilistov. Kasneje se je pokaza- - 
lo, da so bili vsi vohuni, ki so

prišli k nam z namenom da s 
sabotažami in likvidiranjem 
vodilnih oseb škodujejo našemu 
boju. Toda to se jim ni posreči
lo, ker so bili pravočasno odkri
ti.

Nekaj kasneje sem zvedel, da 
iščejo prostovoljca za tankovski 
tečaj, ki ga organizira Glavni 
štab Hrvatske nekje v Kordunu. 
Dogovorili smo se, da se na te 
čaj javimo tudi nekateri Sloven
ci, ki smo bili tačas v Sošicah. 
Toda ker smo bili borci sloven
skih brigad, smo morali dobiti 
še piivoljenje štaba cone. To 
smo tudi kmalu dobili saj je bil 
štab v Žumberku.

Ker na dan odhoda še nismo 
bili vsi skupaj, je odšla najprej 
ena skupina, kakšnih 14 dni 
kasneje pa tudi druga. Tako 
sem prišel v Liko, kjer sem ostal 
vse do kapitulacije Italije.

JOŽE UDOVIČ



8. februar—slovenski kulturni praznik
8. februarja praznujemo Slo

venci v spomin na velikega slo
venskega pesnika dr. Franceta 
Prešerna svoj kulturni praznik.

France se je rodil v gorenjski 
vasi Vrbi 3. decembra 1800 kot 
sin kmeta Šimna in matere 
Mine. Ko je ponosil prva oblači
la, so ga starši poslali k stricu 
Jožefu Prešernu, kaplanu, da bi 
se pripravil za šolanje. Šolal se 
je v Ribnici in v Ljubljani, nato 
pa se je odločil za študij prava 
na Dunaju.

V Ljubljani je bil njegov 
ravnatelj prvi slovenski pesnik 
Valentin Vodnik, med študijem 
na Dunaju pa je spoznal slo
venskega učenjaka Jerneja 
Kopitarja. Njemu je Prešeren 
tudi pokazal prvi zvezek svojih

pesmi Kopitar Prešernovih 
pesmi ni hotel in ni mogel 
razumeti V teh pesmih je 
Prešeren pel o radostih in brid
kostih svojega srca, zlasti o 
svojem iskanju ljubezni

27. marca 1828 je bil Pre
šeren proglašen za doktorja pra
va.

Takoj po končanem šolanju 
na Dunaju se je vrnil v Ljublja
no. Tu je spoznal Matijo Čopa, 
ki se je pred njim vrnil iz tujine, 
in Miho Kastelica, pri katerem 
se je nastanil.

Prav Kastelic je zbral leta 
1829 na Kranjskem vse, o ka
terih je šel sloves, da ljubijo 
slovensko pesem in da bi jo 
mogli tudi pisati Osnoval jim je 
glasilo „Krajnska čbelica”.

Ljudje so pesmi, objavljene 
„Čbelici”, ocenjevali kot praz
ne in neuporabne, Prešernove 
pesmi pa celo kot pohujšljive.

Že od leta 1833 se je Preše
ren ukvarjal z mislijo, da bi po 
časnikih in zbornikih razmeta
ne utrinke svoje ustvarjalnosti 
zbral v enotni knjigi 

Maja 1846 so bile pesmi 
zbrane in ubrane tako, da druga 
drugo pojasnjuje. Knjiga „Poe- 
zije dr. Franceta Prešerna” je 
izšla leto kasneje. Tisti čas je 
pesnik služboval že kot samo
stojni odvetnik v Kranju.

Proti koncu leta 1848 je za
čel Prešeren resno bolehati in se 
je le z voljo do dela držal 
pokonci do pozne jeseni Od 
novembra dalje je moral zaradi

hude srčne vodenice ostati v 
postelji, iz katere ga je 8. febru
arja 1849 dopoldne rešila smrt.

Prešernovo osebno in pes
niško življenje je boj prvega 
slovenskega genija z družbenim 
in političnim suženstvom ter s 
kulturno zaostalostjo, ki so 
oklepali naše ljudstvo. Svo
boden duh in srčna milina nje
govih pesmi sta izraz našega 
narodnega jedra in sta navduše
vala od Prešernovih dni do 
danes vse tiste, ki so se po 
Prešernovem zgledu borili z 
duhom ali z orožjem za svo
bodno izražanje misli v lepem 
slovenskem jeziku.

France Prešeren je naš pes
nik, naš ponos.

Bršljinu večjo šolo!
OSNOVNA ŠOLA XII. SNOUB 

BRŠLJIN je začela delo v novi 
stavbi, ki je bila zgrajena s sredstvi 
samoprispevka in sredstvi oziroma 
prispevkom Novoteksa, v šolskem 
letu 1971/72. To je bil pomemben 
dogodek za Bršljin in vse okoliške 
vasi, iz katerih otroci obiskujejo to 
šolo. Šolski okoliš zajema področje 
KS Bršljin, Bučna vas in Prečna. Z 
dograditvijo šole v Bršljinu sta bili 
ukinjeni podružnici Prečna in Kar- 
teljeva Ob ukinitvi podružničnih 
šol je bil organiziran prevoz učencev 
v šolo, tako da se sedaj vozijo z 
avtobusom v šolo vsi učenci, ki so 
oddaljeni več kot 4 km od šole. 
Vseh vozačev na šoli je 271.

Šola je bila zgrajena za 450
učencev. Že ob začetku delovanja
jo je obiskovalo 616 učencev, na
slednja leta pa še več. Po posamez
nih letih smo imeli naslednje število 
učencev:

- šol. leto 1971/72 - 616 učen
cev,

- šol. leto 1972/73 -640učen
cev,

- šol. leto 1973/74 - 694
učencev,

- šol. leto 1974/75 - 710

- šol.’ leto 1975/76 - 723 učen- 
cev

- šol. leto 1976/77 — 698 učen
cev,

- šol. leto 1977/78 — 697 učen- 
cev

- šol. leto 1978/79 —698 učen
cev,

- šol. leto 1979/80 - 679 učen
cev.

Število učencev zadnja tri leta ne 
narašča, a je pričakovati, da se bo z 
vselitvijo družin v bloke, ki bodo 
zgrajeni za našo šolo v tem letu in z 
dograditvijo individualnih hiš, šte
vilo učncev povečalo.

Za naslednje srednjeročno ob
dobje predvidevamo, da bo število 
učencev naraščalo takole:

- šol. leto 1980/81 - 700učen
cev,

- šol. leto 1981/82 - 718 učen- 
cev

- šoL leto 1982/83 — 735 učen
cev,

- šol. leto 1983/84 - 770 učen
cev,

- šol. leto 1984/85 — 800 učen
cev.

Zaradi prostorske stiske je bila 
šola že v prejšnjem referendumskem 
obdobju planirana za dograditev. 
Zaradi znanih težav večina plana z 
tega referendumskega obdobja ki 
bila realizirana, tako tudi ni prišlo 
do dozidave šole v Bršljinu. Na 
referendumu, ki smo ga izglasovali 
lani, je zopet v programu dozidava 
šole v Bršljinu - v obobju od leta 
1980 do 1985. Z novo dozidavo bi 
dobili 17 novih učilnic in manjšo 
telovadnico. Z dograditvijo bodo 
dani tudi pogoji za prehod šole na 
COŠ (celodnevna osnovna šola).

Materialna opremljenost šole s 
sodobnimi učili je zadovoljiva. Ima
mo dobro opremljeno telovadnico, 
sodobna učila in tudi šolsko televi
zijo. Na šoli imamo tudi šolsko 
kuhinjo, ki dnevno pripravlja 700 
malic in 350 kosil.

Učni uspeh učencev naše šole je 
sorazmerno zelo dober. Giblje se 
med 94 % in 97 % v posameznih 
letih. Učni uspeh znižujejo učenci 
Romi. Ob koncu leta je obisk 
Romov slab, zato so tudi učni re
zultati slabši.

Za slabše učence imamo organi
ziran dopolnilni pouk, ki ga morajo 
obiskovati vsi slabši učenci. 180 
učencev je vključenih v podaljšano 
bivanje in sicer 2 oddelka prvih 
razredov, 2 oddelka drugih razre
dov, 2 oddelka tretjih razredov in 1 
oddelek četrtega razreda. Ker od
delkov podaljšanega bivanja ne 
moremo in ne smemo širiti zaradi 
financiranja, moramo nekatere 
učence, ki bi želeli biti v podaljša
nem bivanju, odkloniti, kar pa 
seveda staršem ni najbolj prav.

Osnovna šola Bršljin se je v pre
teklem letu vključevala v družbeno 
in kulturno življenje v našem šol
skem okolišu. Poleg proslav in pri
reditev, ki jih je sola priredila za 
javnost ob državnih praznikih in 
spominskih dnevih, smo organizirali 
tudi proslavo in pogostitev starostni
kov iz KS Bršljin in Bučna vas.

Na šoli deluje trideset krožkov 
interesnih dejavnosti. Kot člani 
krožkov so se učenci vključevali 
tudi v razna medšolska, občinska in 
republiška tekmovanja ter sodelovali

na neštetih akcijah in srečanjih. Naj 
naštejemo samo nekatere:

sodelovanje z borci XII. 
SNOUB, katere ime nosi naša šola;

- akcija zbiranja starega papirja;
- očiščevalna akcija skupaj z 

mladinci KS Bršljin in Bučna vas;
- skrb za grobove padlih parti

zanov;
- seznanili smo vse zaposlene in 

učence s protipožarno opremo in jo 
tudi demonstrirali;

- ob dnevu JLA smo obiskali 
vojake v Bršljinu;

- ob novem letu smo priredili 
lutkovno igrico za predšolske otroke 
iz KS Prečna, Bršljin in Bučna vas;

- ob polletnih počitnicah smo 
organizirali smučarski tečaj;

- ob sprejemu Kurirčkove torbe 
smo organizirali partizanski miting;

- učenci 7. razredov so se ude
ležili občinskega tekmovanja prve 
pomoči;

- na šoli smo podelili preko 300 
bralnih značk;

- svojo obrambno pripravljenost 
smo pokazali na obrambnem dnevu;

- zelo delavni so bili na svojem 
področju tudi taborniki, športniki, 
planinci;

- največji uspeh pa so dosegli 
naši likovniki in zgodovinarji, ki so v 
republiškem merilu dosegli prvo 
mesto.

Interesne dejavnosti imajo pri 
oblikovanju mladega človeka velik 
pomen, zato je prav, da jih vedno 
bolj razvijama Pri razvijanju interes
nih dejavnosti pa bi želeli, da bi več 
zunajnih sodelavcev vodilo pred
vsem tehnične krožke na naši šoli. 
Na tem področju bomo morali z 
organizacijami združenega dela 
tesneje sodelovati in prepričani smo, 
da bomo našli skupni jezik.

Življenje in delo našoli je samo
upravno organizirana To pionirsko 
samoupravo vodi pionirska organi
zacija pod vodstvom mentorja. 
Pionirsko organizacijo vodi odbor, v 
katerem je po delegatskem sistemu 
vključena vsaka razredna skupnost 
Na razredni skupnosti učenci obrav
navajo vse pereče probleme, na 
katere ob vsakodnevnem delu na- 
letija Učenci tudi sami predlagajo 
ustrezne rešitve za reševanje pro
blemov. Pri svojem delu so zelo 
zavzeti ter resno razrešujejo težave. 
Prepričani smo, da bodo samo
upravne izkušnje, ki so si jih v 
osnovni šoli pridobili, prenesli, ko 
odrastejo, tudi v delovne organi
zacije.

Vsem zaposlenim v tovarni Novo- 
teks želijo učenci in učitelji srečno 
in uspešno novo leto 1980.

osnovne Sole
NOVO METO - TOZD XII. SNOUB 

BRŠLJIN
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PORTRETI: 
Nina Isovič

1
1 Za šest 
j godina 
1 nijedan 
1 dan bo- 
j| lova n ja
| • »Voljela bih da 
^ počnu sa radom 
| kursevi stranih jezika, 
| jer mislim da ima 
© dosta zainteresovanih 
| za tako nešto.«

Kreacija za mašinom: Nina na radnom mjestu

OVIH DANA posjetili smo konfekcijo »Novoteks« 
— kako u šali kažu — »ženski kolektiv« — a za to, 
naravno, ima i razloga, jer izuzev nekoliko muškaraca 
sve su žene.

Razgovarali smo sa Ninom Isovič, mladom radni- 
com koja radi od samog osnivanja ovog kolektiva.

»Kada sam završila školu, srečom, upravo je tada 
i »Novoteks« počeo sa radom, ja sam se prijavila i za 
kratko vrijeme počela da radim. Početak kao svaki 
početak, bio je težak. Išla sam na kurs, gdje sam 
shvatila' i savladala tehniku rada za kratko vrijeme. 
Moj prva posao bio je opšivanje ivica na pantalona- 
ma. Zamislite, oko mene bruji stotine mašina, nikako 
da se snadem, medutim sada je to sasvim drugčije.

Radim u dvije smjene, a po potrebi, kada je nešto 
vezano rokom — radim i treču.«

Za kratko vrijeme Nina je stekla vještinu, spret
nost, brzinu, tako da je vremenom dobijala sve teže 
zadatke. Danas je svi cijene kao dobru radnicu a iz
nad svega kao drugaricu, a to je bio povod i za na- 
gradu. Za dvije godine rada i postignute rezultate do
bila je prigodan poklon.

»Mej posao je jako preoizan, treba da sam uvijek 
skoncentrisana, jer raddmo za izvoz, a, osdm toga, što 
bolje i više radim, posao je normiran, to ide meni, a 
naravno i mojoj organizaciji u prilog.«

Pomalo stidljivo, nenametljivo, Nina nam reče da 
je dzabrana za predsjedmka svoje Omladinske orga
nizacije.

»Moraču da opravdam i to povjerenje — znači 
predstoje mi pune ruke posla, ali obavljaču to sve sa 
zadovol j stvom.«

Zenski kolektiv — bolovanja su česta! Nina za 
šest godina radnog staža ni jednom nije izostala sa 
posla. Njen lični dohodak je četiri hiljade dinara, a 
kako reče, živi sa roditelj ima i dovoljno je.

O svojim planovdma, trije htjela puno da govori... 
»Voljela bih da počnu sa radom kursevi stranih jezika, 
jer mislim da ima dosta zainteresovanih za tako ne
što. Volim da čitam i dosta vremena provedem uz 
dobre knjige. Moj hobi je da kreiram sama sebi gar- 
derobu. Možda sam se i odlučdla za ovaj posao, baš 
upravo iz tog razloga, jer uvijek sam sama sebi ne
što radila, šila, pa i nije slučajnost što radim za ši- 
vačom mašinom.«

R. VUCUREVIC

POJASNILO" Izdajateljski svet se je odločil da v celoti objavi članek R. Vučureviča,ki je bil objavljen v časopisu GLAS TREBINJA, o 
Nini Isovič, delavki Konfekcija III v Trebinju. Za ta korak smo se odločili iz razloga, ker kljub večkratnemu razgovoru in obljubam 
Trebinjčanov do danes nismo prejeli nobenega prispevka dopisnikov te konfekcije Prepričani smo, da bomo v bodoče prejemali izvirne 
prispevke dopisnikov konfekcije lil in da se nam ne bo treba posluževati drugih glasil kot tokrat.

Izboljšati obveščanje! GIBANJE ZAPOSLENIH
V začetku januatja se je sestal 

izdajateljski svet našega glasila. 
Analiziral je dosedanje delo in na
črtoval delo za naprej.

Zastavili smo si vprašanje, ali smo 
delali tako, kot zahteva programska 
zasnova, ali smo upravičili poslan
stvo. Zavedamo se, da je informira
nje družbeno zelo odgovorno, po
litično organizirano in samoupravno 
naravnano, torej vse prej kot lahko 
delo. Osnovna naloga našega glasila 
je, da delavca v združenem delu 
obvešča, mu pomaga, da zavestno in 
odgovorno sprejema odločitve.

Brez dobre informacije ni samo
upravljanja, saj je informiranje 
bistven del samoupravljanja, o če
mer smo pisali tudi v našem glasilu. 
Kaže pa, da se vsi tega ne zavedamo, 
saj dostikrat govorimo eno, delamo 
pa druga

Na sestankih v TOZD in sestanku 
DSSS smo izbrali organizatorje 
obveščanja, ki so hkrati tudi člani 
izdajateljskega sveta, kateremu pred
seduje tovariš Hinko Sintler. Člani 
izdajateljskega sveta so še:

50.000 VOZIL VEČ
Kot je poročal Tanjug, bo Crvena 

zastava iz Kragujevca povečala letos 
jioizvodnjo za več kot 50.000 vo
zil. Kupcem v državi in v tujini bo 
dobavila 270.300 vozil od tega
255.000 osebnih avtomobilov in 
15.300 gospodarskih vozil. Predvi
devajo , da bodo izvozili letos
44.000 vozil.

Danilo Kovačič, Mladen Ra- 
dojčin, Martina Vidic, Mojca Peroci, 
Jana Jovič in Bojan Pureber.

Glavni in odgovorni urednik bo, 
dokler ne bomo dobili strokovno 
usposobljene osebe za to delo, 
Danilo Kovačič.

Kakšen je oziroma bo novoteksov 
časopis, ni odvisno le od pravkar 
naštete sedmerice delavcev. Za kvali
teto informiranja smo odgovorni vsi.

Organizatorji obveščanja (kot 
odgovorni delavci na področju 
samoupravnega sistema obveščanja) 
so pri delu še vse preveč osamljeni. 
Če pa naj dobi delegat v združenem 
delu pravočasno, razumljivo, celo
vito in resnično informacijo, da bi 
lahko opravljal svojo delegatsko 
dolžnost, potem z glasilom, kakršno 
je, ne moremo biti zadovoljni. Gla
silo je odsev našega dela, samo
upravna pravica in dolžnost sleher
nega delavca pa je, da informira in 
da se informira. Predvsem bi se tega 
morale zavedati družbenopolitične 
organizacije, samourpavni organi in 
strokovne službe, ki pripravljajo 
gradiva zasamoupravnoodločanje, — 
in še kda

Če nam bo uspelo, da bomo vsi 
delavci Novoteksa sprejeli glasilo 
kot pripomoček obveščanja, še 
posebej pa delegati in delegacije, 
bomo lahko ob koncu leta z zado
voljstvom ugotovili, da smo pravilno 
zastavili nalogo in da so naše glasilo, 
Novice in druge oblike informiranja 
resnično v pomoč delegatom pri 
odločanju.

V letu 1979 so temeljno organizacijo 
NOVOTEKS, Predilnico v Metliki, 
zapustili naslednji delavci:

1. Selakcvič Branka 2. Dumešič 
Jože, 3. Kukman Janez II, 4. Vlašič 
Rudi, 5. Kufner Ivan, 6. Nemanič 
Martin I, 7. Kozjan Alojzij, 8. Koče
var Anton II, 9. Berkopec Martin, 
10. Kočevar Branko, 11. Stefanič 
Martin, 12. Govednik Jože, 13. Plut 
Anica, 14. Žabčič Josip, 15. Štrusa 
Janko, 16. Matešič Drago, 17. 
Vladušič Ljuban, 18. Šomin 
Alojzija, 19. Čurči Jožefa, 20. 
Kovačič ira, 21. Žnidaršič Slavo, 
22. Butala Janko, 23. Radenčič 
Željko, 24. Kolenac Slavko, 25. 
Kočevar Ivan II, 26. Ivančič Ivan, 
27. Judnič Marfja, 28. Kadragič 
Halid, 29. Colarič Janko, 30. Ivaniš 
Nada, 31. Sopčič Josip, 32. Željež- 
njak Jurij, 33. Bošnjak Zlata, 34. 
Rus Boža, 35. Mišič Jovana.

V letu 1979 pa so v temeljno 
organizacijo NOVOTEKS, Predilni
co, prišli naslednji sodelavci:

1. Benko Albert, 2. Benkovič 
Anton, 3. Cule Dušanka, 4. Hali- 
lagič Ismet, 5. Želježnjak Jurij, 6. 
Stefanič Jože II, 7. Colarič Janko, 
8. Vladušič Ljuban, 9. Krčelj Ivan, 
10. Avguštinčrč Franc, 11. Krkušek 
Franjo, 12. Jalševac Josip, 13.

ZA CISTO SAVO
18. januarja so predstavniki 47 

mest in občin iz Slovenije Hrvaške, 
BiH, Vojvodine in Srbije ter stalne 
konference mest in občin Jugo slavi 
je podpisali družbeni dogovor o 
skupnih prizadevanjih, da bi vodovje 
Save obvarovali pred onesnaževan
jem.

Radman Anton, 14. Kukman Janez 
II, 15. Krepič Ružiča, 16. Radman 
Ivan II, 17. Radman Ramiza, 18. 
Radenovič Nikola, 19. Polovič 
Blaženka, 20. Mohor Vladimir, 21. 
Čulig Janko, 22. Kralj Marija, 23. 
Mikešič Ivan, 24. Čehajič Mehmed, 
25. Mišič Jovana, 26. Malič Jože, 
27. Jambrošič Jure, 28. Pereško 
Anica, 29. Buturajac Marijan, 30. 
Vrbos Bariča, 31. Plut Anica, 32. 
Vergot Ružiča, 33. Ribarič Alojzij, 
34. Morduš Zdravko, 35. Vinovrški 
Ljubica, 36. Tomc Martina, 37. Rus 
Boža, 38. Slane Anton.

GIASILO TCKSTHMC TOVAJU4C NOVO MESTOjmr NOVOTEKS
NOVOTESK je glasUo tek
stilne tovarne Novo mesto. 
Izhaja vsako zadnjo sredo v 
mesecu v nakladi 2500 
izvodov. Glasilo je opremil 
izdajateljski svet v naslednji 
sestavi: Hinko Šintler (pred
sednik), Danilo Kovačič, 
Mladen Radojčin, Martina 
Vidic, Mojca Peroci, Jana 
Jovič in Bojan Pureber. 
Glavni in odgovorni ured
nik: Danilo Kovačič. Ured
ništvo in uprava: Novoteks, 
Novo mesto, Foerstetjeva 
10. Stavek, filmi in prelom: 
CZP Dolenjski list. Tisk: 
Knjigotisk, Novo mesto.
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POROČILO NOVO- 
TEKSOVEGA DELE- 
GATO DEVETMESE
ČNEM POSLOVANJU 
TELESNOKULTURNE 
SKUPNOSTI NOVO 
MESTO

Iz leta 1978 je bil prenešet. 
saldo v skupnem znesku
2.574.848.60 din, od tega prese
žki leta 1980 v višini 
954.178,20. Razliko predstavlja
jo sredstva, planirana za rekon
strukcijo stadiona Bratstva in 
enotnosti in izgradnjo teniških 
igrišč. Športna dvorana istočas
no ugotavlja 78% prihodka ali 
skupno 1,093.352,80 din.

Občine Črnomelj, Trebnje in 
Metlika še niso izpolnile obvez
nosti v višini 50 % sredstev za 
delo območne skupnosti za 
vrhunski šport Dolenjske in so 
prispevale le 103.900 din ali 
43 %. Skupščina občine pa je 
nakazala 900.000 din namensko 
za izgradnjo teniških igrišč. Do 
30. 9. 1979 je bilo skupaj 
14,870.794 din prihodkov, kipa 
so bili med letom razporejeni;

Za skupni program 
TKS-SRS je šlo 88% ali
1.103.117.50 din. Zveza telesno- 
kulturnih organizacij Novo mes
to ima svoj finančni načrt, za 
katerega realizacijo potrebuje 
letno 4,665.000 din. Do dneva 
poročanja je porabila
3.186.001.60 din ali 68%. De 

javnost območne skupnosti za 
vrhunski šport Dolenjske je do 
dneva poročanja porabila
378.876.50 din ali 97%. Zveza 
organizacij za tehnično kulturo 
je planirana sredstva za leto 
1979 že prejela, vendar pa to ne 
pomeni 100 % glede na realne 
potrebe. Do 30. 9. 1979 so bili 
stroški športne dvorane 
1,412.369,75 din ali 101 %. Te
lesno kulturna skupnost zagotav
lja sredstva tudi za nekatere dru
ge aktivnosti, za dejavnost.

Mladinske turistične posloval
nice, Zveza prijateljev mladine, 
dejavnost baletne^ oddelka, or
ganizacijo pomembnejših prire
ditev v občini, plavalno akcijo 
„Naučimo se plavati”, letovanje 
otrok na Debelem rtiču in stroš
ke organizacije Zleta bratstva in 
enotnosti ter udeležbo naše mla
dine na njem. TKS tudi redno 
sofinancira delo skupne službe.
V skupni službi, ki dela za skup
nost otroškega varstva, socialne
ga skrbstva, občinsko izobraže
valno skupnost, kulturno skup
nost, je zaposlenih skupno 9 lju
di; vodja skupne službe 2 v 
administraciji, 3 v finančnem 
knjigovodstvu, 3 tajniki skup
nosti. TKS Novo mesto sofinan 
čira delo skupne službe letno z 
250.000 din. Do 30. 9. 1979 je 
bila poraba 85% ali 212.715 
din. Na dan 30. 9. 1979 so izlo
čena sredstva za izgradnjo teni
ških igrišč v višini 1,728.339 ali 
31 %. Razlika pa je rezervirana 
za stroške rekonstrukcije stad
iona Bratstva in Enotnosti 

Tako znaša na dan 30. 9. 
1979 saldo neuporabljenih sred
stev 4.537.079 din, le-to pa so 
sredstva namenjena za večje in
vesticije ter prenos presežkov 
leta 1978.

MEDOBRATNO
TEKMOVANJE

V petek, 21. 12. 1979, je bilo na 
kegljišču v domu JLA drugo medo- 
bratno tekmovanje v kegljanju. Ude
ležba je bila zelo dobra, saj je nasto
pilo 7 ekip ali blizu 50 kegljačev iz 
vseh oddelkov DO. Boji so bili izred
no izenačeni in je o zmagovalcu in 
vrstnem redu odločala zelo majhna 
razlika v kegljih. Prehodni pokal je 
prvič osvojila ekipa skupnih služb, 
ki je imela tudi najbolj izenačene 
tekmovalce.

Žal je ekipa TRGOVIN nastopila 
en teden prej zaradi inventur na ke
gljišču LOKA, ostale ekipe pa so 
igrale na kegljišču JLA, ker je bilo 
kegljišče LOKA pokvarjeno. Tako 
se rezultat TRGOVIN ni mogel šteti 
za konkurenco, sicer bi bil vrstni red 
popolnoma drugačen.

Rezultati
I. SKUPNE SLUŽBE - 286 po

drtih kegljev, II. PREDILNICA II. - 
261, III. IVS - 256, IV. PRIPRA
VA - 252, V. APRETURA - 233, 
VI. KONFEKCIJA Nm - 232, VIL 
TKALNICA - 201 kegljev.
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Vreteno
1. Kratica električne merske 
enote
2. Drugi in prvi samoglasnik v 
abecedi
3. Tuje žensko ime
4. Nepolomljeno
5. Stara dolžinska merska enota
6. Delavec oplemenitilnice
7. Nalezljiva kožna bolezen
8. Mrliški oder
9. Francoski predlog
10. Najstarejše božanstvo pri 
Starih Egipčanih
11. Znak za električni upor
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Novo vodstvo kegljačev
Ob koncu leta, 22. 12. 1979, 

smo imeli kegljači občni zbor, 
na katerem smo pregledali delo 
v minulem letu in izvolili novo 
vodstvo. Iz poročila teh. vodje 
je bilo razvidno, da so bili uspe
hi doseženi predvsem na teksti- 
lijadah, sicer pa je opazen rahel 
padec kvalitete predvsem zaradi 
neresnih treningov članov eki- 

. Na področju množičnosti je 
sežen napredek, saj se je v 

klub včlanilo veliko novih čla
nov. Na vseh množičnih akci
jah, trimu in medobratnem tek
movanju je bila velika udeležba. 
Zato je tudi eden od prvih skle
pov občnega zbora, da se ta 
tekmovanja organizirajo tudi 
nadalje, popolnoma upravičen. 
Več časa bi morali nameniti za 
kvahteten razvoj tekmovalcev, 
predvsem jim omogočiti čim 
večjo strokovno pomoč na 
treningih. V ta namen bi novi 
odbor organiziral predavanje o

tehniki kegljanja. O dosedanjem 
delu kegljaškega kluba naj bi s 
pomočjo uredniškega odbora 
tovarniškega časopisa izdali po
seben bilten. Ob koncu so bile 
volitve, v novi odbor pa so bili 
izvoljeni:

Bojane Anton — predsednik, 
Podvinski Marjan - tehnični 

vodja,
Kajs Milena — blagajnik, 
Kostrevc Anton — gospodar, 
Jakšič Djuro — predsednik 

nadzornega odbora,
Hrovatin Majda - član,
Geršič Martin — član.
Občni zbor je sprejel tudi 

sklep o povišanju članarine od 
sedanjih 10 din mesečno na 20 
din. Članarina bo višja zato, ker 
so finančne dotacije zelo 
skromne, saj ne pokrivajo niti 
stroškov za samo rekreacijo čla
nov kegljaškega kluba Novo- 
teks.

DS

- Črni dnevi se nam obetajo. Skoraj sama neprebavljiva sin- 
tetika ...

— Protestiram, tudi nas bi morali zaščititi kot redko vrsto 
živali.


